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    محمدصادق عابديني
در روزهاي�ي كه همه كارشناس�ان س�ينما از 
مهج�ور ماندن س�ينماي ك�ودك و نپرداختن 
به اين گونه مهم س�ينمايي گلاي�ه دارند، خبر 
تولي�د دو فيل�م س�ينمايي در ژانر س�ينماي 
ك�ودك مي توان�د دلگرم كنن�ده باش�د. نكته 
جالب تر اينكه كانون پ�رورش فكري كودكان 
و نوجوانان، بار ديگر تلاش دارد به اين ساحت 
رجع�ت كن�د. محمدرض�ا كريمي صارم�ي، 
مديركل امور س�ينمايي و تئاتر كانون پرورش 
فكري در گفت وگو با »ج�وان« درباره وضعيت 
سينماي كودك و آينده آن در كانون مي گويد. 
چرا كانون مدت هاس�ت از توليد فيلم 
دور شده است، البته بازگشت مهم ترين 
مركز تخصصي فرهنگي و هنري كودكان 
و نوجوانان به فيلمسازي را بايد به فال 

نيك گرفت. 
كانون مدتي به سمت تولید فیلم كوتاه و انیمیشن 
رفته بود كه اتفاقاً در داخل و خارج از كشور از آن 
استقبال شد. اكنون هم در تولید انیمیشن فعال 
هستیم و 27 انیمیش��ن در حال تولید داريم، دو 

فیلم سینمايي هم در حال ساخت است. 
چه شد كه اين س�ال ها از توليد فيلم 
س�ينمايي فاصله گرفتي�د در حالي 
كه در دهه ه�اي 60 و 70 و حتي پيش 
از انقلاب كانون پ�رورش فكري مركز 

توليد فيلم هاي ويژه كودكان بود؟
پیش از انقلاب كه به نوعي انحصار س��اخت فیلم 
كودك ب��راي كانون ب��ه وجود آمده بود ش��رايط 
خودش را داشت. در آن زمان بسیاري از نهاد هاي 
فرهنگي فیلمساز مانند حوزه هنري و بنیاد فارابي 
شكل نگرفته بودند اما حالا به غیر از كانون نهادهاي 
ديگري هم هستند كه كار كودك تولید می كنند. 
درباره دور شدن كانون از فیلمسازي بايد گفت در 
گذشته سیاست اين بود كه اگر فیلمي قرار باشد 
در كانون ساخته شود، بايد انحصاري براي كانون 
باشد! اما با تغییر رياست كانون، فاضل نظري اجازه 
مش��اركت را داد. ما يك فیلمنامه خوب داشتیم، 
بنیاد فارابي هم فیلمنامه خوبي داش��ت، صحبت 
كرديم و قرار شد هر دو فیلمنامه ساخته شود. همه 
كارها را در كانون پیش بردي��م و فارابي به عنوان 

سرمايه گذار مشاركت كرد. 
چه فيلم هايي را در حال توليد داريد و 

آيا به جشنواره فجر امسال مي رسند؟
فیلم»ضربه فني« كه نام موقتي دارد به كارگرداني 
غلامرض��ا رمضان��ي و »دوچ« ب��ه كارگرداني امیر 
مش��هدي عباس كه روزهاي اولی��ه فیلمبرداري را 

پشت سر مي گذارند. خیلي امیدواريم كه به جشنواره 
فیلم كودك برسند و اگر هم نش��د قطعاً براي فجر 

درخواست حضور خواهند داشت. 
كان�ون س�الن هاي خوبي ب�راي اكران 
فيلم هاي كودك دارد، مي شود با احياي 
آنها به وضعيت ناگوار سينماي كودك 

سرو سامان داد؟!
سال گذشته سفري به خرمش��هر داشتم، در آنجا 
يكي از مربیان كانون به من گف��ت نوه اش بیش از 
50 بار فیلم »بهادر« را ديده است. آنجا بود كه فكر 
استفاده از سالن هاي كانون براي اكران فیلم به ذهنم 
رسید و همین باعث شكل گیري »كانون نمايش« 
ش��د. كانون بیش از 79 س��الن اكران دارد. از سال 
گذشته طرح اكران شروع شده و طبق تفاهمنامه 
با آموزش و پرورش صبح ه��ا دانش آموزان و بعد از 

ظهر ها خانواده ها در اين سالن ها فیلم مي بینند. 
چه كمكي مي توانيد به فيلمس�ازان 

سينماي كودك داشته باشيد؟
به همه فیلمسازاني كه بخواهند كار كودك تولید 
كنند، پیش��نهاد مي دهیم. ش��ايد ت��وان مالي در 
مشاركت ساخت نداشته باش��یم اما مي توانیم در 
بحث اكران كمك كنیم. اتفاقاً فیلمسازاني بوده اند 

كه پیشنهاد هاي ما را پذيرفته اند. 
منظورم لزوماً كمك مالي نيست، مثلًا 
براي غنا بخشيدن به سينماي كودك 

چه كار مي توانيد بكنيد؟
يك��ي از پیش��نهاد هاي كانون به فیلمس��ازان اين 
است كه از كتاب هاي كانون براي ساخت فیلم هاي 
اقتباسي استفاده كنند. از سوي ديگر اكنون با ساخت 
دو فیلم و جلب مشاركت براي ساخت زمینه براي 
تولید فیلم هاي بیش��تر در كانون پرورش فكري به 
وجود آمده و امیدوارم در آينده ساخت دو فیلم را به 
چهار و بعدها به تعداد بیشتري ارتقا بخشیم. مهم اين 
است كه كانون بتواند اعتماد دو طرفه با فیلمسازان 

ايجاد كند و تعداد همكاري ها را افزايش دهد. 
چ�را نمي تواني�م رون�ق را ب�ه توليد 

سينماي كودك ببريم؟
هم اكنون در دنیا مرسوم ش��ده كه چند كمپاني 

و ش��ركت فیلمسازي، به طور مش��ترك دست به 
تولید فیلم مي زنند، ما بايد اين روش را در سینماي 
ايران اجراي��ي كنیم تا به رونق س��ینماي كودك 

كمك كند. 
ام�ا تهيه كننده هاي س�ينما مخصوصاً 
آنها كه ادعاي خصوصي ب�ودن دارند، 
سرمايه ش�ان را در فيلم ه�اي كمدي 
سرمايه گذاري مي كنند، چرا سينماي 

كودك از نظر مالي خواهان ندارد؟
بخش خصوصي براي س��رمايه گذاري به شرايط 
اقتصادي توجه مي كن��د. اكنون فیلم هاي كودك 
سالن ندارند يا وقتي س��الن مي گیرند دو سانس 
صبح و دو س��انس بعد از ظهر را با حداكثر چهار يا 
پنج سالن در اختیارشان قرار مي دهند، با اين روش 
حتي يك صدم هزينه هاي ساخت هم باز نمي گردد، 
در حالي كه سرمايه گذار به دنبال اين است كه دو 
تا سه برابر يا حداقل مساوي با سود بانكي از محل 

فیلمسازي درآمد داشته باشد. 
فك�ر مي كنيد به ج�ز كان�ون پرورش 
فكري، چه نهادهايي مي توانند در مسير 

رونق سينماي كودك قدم بردارند؟
وزارتخانه ه��اي ارش��اد و آم��وزش و پ��رورش يا 
نهادهايي مانند حوزه هنري كه بیش از 100 سالن 
س��ینما دارد، بايد نگاه ويژه اي به سینماي كودك 
داشته باش��ند. بعد از آن نیازمند اعتمادسازي در 
خانواده ها هستیم؛ اينكه خانواده ها سینما را براي 
اوقات فراغت فرزندان خود انتخاب كنند و بگذارند 

كه كودك به سینما برود و فیلم ببیند. 
يعني ب�ه نحوي پ�اي دول�ت را بايد به 

سينماي كودك باز كنيم؟
اكران سینماي كودك در دنیا هم با حمايت دولتي 
انجام مي شود و آنجا پذيرفته اند كه بايد از سینماي 

كودك حمايت كرد. 
از نظر تجهيزات و محل نمايش، س�الن 
س�ينماي ك�ودك با س�الن س�ينماي 

بزرگسال تفاوت دارد؟
بله، اس��تانداردهايي در اين باره وجود دارد، مثلًا 
سايز صندلي ها نسبت به صندلي هاي سینماهاي 
معمولي كوچك تر است يا بوفه هاي سینما ملزم به 
ارائه غذاي سالم هستند. ساختمان سالن سینما 
بر اس��اس نگاه كودك طراحي مي ش��ود و حتي 

آبخوري هاي سینما متناسب با قد بچه هاست. 
در اي�ران س�الن س�ينماي مختص و 

استاندارد براي كودكان داريم؟
م��ا در ايران س��الن تخصص��ي ك��ودك نداريم اما 
سالن هاي در اختیار كانون سالن هاي خوبي هستند 
كه مثلًا سايز صندلي ها را رعايت كرده اند اما به نظر 
من در اينجا محتوايي كه مي خواهیم به كودكان ارائه 
دهیم از مسائلي مانند آبخوري سینما مهم تر است. 
سالانه چه تعداد فيلم در اين ژانر بايد 

ساخته شود؟
به نظرم رس��یدن به 15 فیلم در سال رقم خوبي 
براي سینماي كودك است. تقريباً هر 20 روز يك 
فیلم جديد. در اين ش��رايط ك��ودكان حداقل هر 
ماه يك بار مي توانند به سینما بروند و در ماه هاي 
تابستان و ايام تعطیلات نوروز، فیلم هاي بیشتري 

را در سینما تماشا كنند. 
كانون به ج�ز دو فيلمي كه ن�ام برديد 

دنبال ساخت فيلم ديگري هم است؟
بله، هم اكنون درح��ال مذاكره براي تولید چند 
طرح سینمايي هستیم كه احتمالاً در چند ماه 

آينده به نتیجه خواهد رسید.

به نظرم رس��يدن به 15 فيلم در سال 
رقم خوبي براي سينماي كودك است. 
تقريباً هر 20 روز يك فيلم جديد. در 
اين ش��رايط كودكان حداق��ل هر ماه 
يك بار مي توانند به سينما بروند و در 
ماه هاي تابستان و نوروز، فيلم هاي 
بيش��تري را در سينما تماش��ا كنند

همراه با رونمايي از كتاب »صادقانه ها«
شاعران آييني به ساحت امام صادق)ع(  

عرض ارادت كردند
   علي موحد

عصر ش�عر ام�ام ص�ادق)ع( هم�راه ب�ا رونماي�ي از كتاب 
»صادقانه ه�ا« در خانه مهر رض�ا با حضور ش�اعران آييني 
برگ�زار ش�د. در اي�ن محف�ل ش�اعران آيين�ي در عرض 
ارادت به س�احت ام�ام صادق)ع( س�نگ تمام گذاش�تند. 
بر اساس اين گزارش حجت الاسلام جواد محمدزماني از شاعران 
كشورمان اظهار داشت: جايگاه امام صادق)ع( نه فقط در میان 
ما شیعیان بلكه در میان همه فرق اس��لامي و حتي كساني كه 
پیرو اديان ديگر بودند، جايگاه رفیعي است. برخي اسلام پژوهان 
درباره امام صادق)ع( كتاب و مقالاتي نوشتند و شخصیت علمي 

ايشان را ستايش كردند. 
محمدزماني در ادامه شعري در وصف امام صادق)ع( با اين مطلع 
قرائت كرد: چه شد كه در افق چشم خود شقايق داشت، مدينه 
كه شب پیش صبح صادق داش��ت- میان حوزه علمیه اختلاف 

نبود، كه بهر رحلتش استاد، میل سابق داشت
حسن صنوبري از شاعران جوان كشورمان هم در اين شب شعر 
اينگونه خواند: نشس��ته بر لب ساحل، شكسته زورق عاشق، كه 
راست زهره دريا؟ كجاس��ت باد موافق؟- به موج اشك كي آخر 

توان اوج رسیدن؟ كجا حريف تو باشد دل شكسته قايق؟
يكي از پیشكسوتان آيیني كه براي تمام ائمه معصومین)ع( شعر 
دارد، استاد غلامرضا سازگار است. وي در اين مراسم با بیان اينكه 
77 سال عمر كردم اما براي اولین بار است كه مي بینم شب و روز 
ش��عري براي امام صادق)ع( قرار داده شده، گفت:  امیدوارم اين 
مطلع از شب شعر براي امام صادق)ع( آخرين نباشد و همچنان 

شاهد برپايي شب شعر براي اين امام مظلوم باشیم. 
وي گفت:  از امام صادق)ع( سؤال كردند ما روز قیامت شما را كجا 
پیدا كنیم كه ايشان فرمودند ما شما را پیدا مي كنیم، ان شاءالله 
جزو پیداشدگان حضرتش باشیم. سازگار در ادامه اينطور خواند: 
 اي چراغ دانشت گیتي فروز، تا قیامت پیشتاز علم روز- آخرينش 
را كتاب ناطقي، اهل بینش را امام صادقي، نورها بخشیده بر كل 

زمان، همچون قرص آفتاب بر آسمان
شعر ديگر استاد سازگار از اين قرار است: كاش بودم خاك زير پاي 
زوار بقیعت، كاش بودم زائري در پشت ديوار بقیعت/ كاش سوزم 
چون چراغي در شب تار بقیعت، كاش مي گشتم چو مرغي دور 
گلزار بقیعت/ كاش مي شد قسمتم هر سال، ديدار بقیعت، كاش 

قلبم بود چاه درد و غم هاي نهانت
در ادامه اين محفل احمد بابايي از ش��اعران جوان كشورمان با 
قرائت شعري گفت: بي ادبي به روضه خواني را كه طي چند روز 
گذشته شاهد بوديم در اين منظومه مورد اشاره قرار گرفته است. 
همچنین در ادامه يادي از مظلومین يمن شده است. بخشي از 
اين شعر از اين قرار است: من قسم مي خورم به »بسم الله«، علم، 
دور از تو، بذر حرّافي ست، تا قیامت، نجات در صدق است، »قالَ 
صادق«، براي ما كافي ست، چشم، در راه، مانده ام، يك روز، دل 
مردم، قلندري بش��ود، بدمد »صبح صادق« از مش��رق، مذهب 

خلق، جعفري بشود
در ادامه سیدحمیدرضا برقعي از متولیان برگزاري اين مراسم، 
اظهار داشت: خدا را ش��اكرم اين اتفاق در آستانه شهادت امام 
صادق)ع( رخ داد و شاهد برپايي شب شعر براي ايشان هستیم. 
امیدوارم اين جلسات ادامه دار باشد و ما در قم هم مراسمي برگزار 

خواهیم كرد. 
برقعي درباره كتاب »صادقانه ها« كه شامل گزيده اشعار در سوگ 
و ستايش امام جعفر صادق)ع( است، گفت: بايد براي گردآوري 

اين اثر از محمد غفاري و جواد شرافت تشكر كنم. 
اين شاعر آيیني در ادامه اينگونه خواند: به منبر مي رود دريا، به 
سويش گام برداريد، هلا! اسلام را از چشم اسلام برداريد، مبادا 
از قلم ها جا بیفتد واژه اي اينك، كه بر منبر قدح كج كرده ساقي، 
جام برداريد. در پايان اين مراسم از كتاب »صادقانه ها« كه حاوي 
گزيده اشعار در سوگ و س��تايش امام جعفرصادق)ع( است با 

حضور شاعران آيیني و پیشكسوت رونمايي شد. 
در اي��ن كت��اب اش��عاري از ش��اعراني چون محمدحس��ین 
غروي اصفهاني، قاس��م رس��ا، حبیب الله چايچیان، محمدعلي 
مجاه��دي، غلامرضا س��ازگار، س��یدرضا مؤي��د، محمدجواد 
غف��ورزاده، حس��ین من��زوي، محم��ود ژولی��ده، مصطف��ي 
محدثي خراس��اني، مه��دي جهاندار، س��یدحمیدرضا برقعي، 
محمدحسین ملكیان، اعظم سعادتمند، نغمه مستشارنظامي، 

احمد بابايي و... آمده است.

مديركل سينمايي و تئاتر كانون در گفت و گو با »جوان«:

بايد سالي 15 فيلم كودك بسازيم

   فرزين ماندگار
 توئيت يك مجري سابق تلويزيون درباره اينكه »مي خواهم از 
اين به بعد خودم باشم« در فضاي مجازي و شبكه هاي اجتماعي 
بازتاب هايي داشت و اغلب اين س�ؤال درباره او مطرح شد كه 
چه چيزي باعث شده تا اين خانم طي مقطع نسبتاً طولاني كار 
در صداوسيما خودش نباشد؟! آيا تظاهر به چيزي كه نيستيم 
اساساً به لحاظ اخلاقي رويكردي پسنديده قلمداد مي شود؟

در اين ارتباط زهرا خلیلي گوينده اخبار شبكه خبر در واكنش 
به اين موض��وع در فضاي مجازي مي نويس��د: »ش��بكه هاي 
س��یما را ببینید؛ تعداد مجري هايي كه چادر ندارن، بیش��تر 
ازچادري هاست. چادر هیچ وقت در صدا و سیما اجباري نبوده 
و حتي، چادر پوش��یدن يك مزيت براي رش��د بیشتر هم به 
حساب نمي آيد. اصولاً اين پوش��ش باارزش تر از آن است كه 
اجبار ش��ود؛ چادري بودن و چادري ماندن تنه��ا يك اعتقاد 

قوي مي طلبد.« 
حجت الاسلام محمدحسین پیريايي، فعال فرهنگي نیز در اين 
باره اينگونه واكنش نش��ان داد: »يك مجري بانو با انتشار عكس 
جديدي در فضاي مج��ازي اعلام كرده ك��ه مي خواهد خودش 
باش��د، از وي انتظار مي رود بگويد چرا تا كنون اين گونه نبوده و 
يكرنگي و صداقت را با چه چیزي معامله كرده است؟! همچنین 
وي بايد به خاطر تظاهر به پوشش اسلامي از جامعه بانوان مؤمن 

عذرخواهي كند.« 
اما سودابه آقاجانیان، گوينده سابق شبكه خبر چند روز پیش 
در گفت وگويي با خبرگزاري تس��نیم درباره موضوع چادر در 

رسانه ملي اينگونه اظهار نظر كرده است: »پیش از لاريجاني 
مجري چادري در سیما نداشتیم، قبلًا سازمان سیاستش اين 
بود كه اگر گوينده اي هم چادري است جلوي دوربین چادرش 
را برمي داش��ت، در دوره لاريجاني برخ��ي خانم هاي مانتويي 
تشويق شدند تا جلوي دوربین با چادر باشند، البته اجبار در كار 
نبود.« البته او به اين هم اشاره كرده كه پوشش چادر از مقطعي 
براي برخي خانم هاي مانتويي در تلويزيون تشويق شده است. 
من از اين نوع چادر سر كردن )تشويقي( خوشم نمي آمد. چون 
پش��ت آن امتیازهايي كه به آدم ها مي دهن��د آد م ها را تغییر 
مي دهد و اين خیلي بد است، اين براي بقیه سازمان مسئله شد، 

شما چادر را سركرديد و از اين امتیازات استفاده مي كنید.
 اما اغلب نظرات در فضاي مجازي به جمله »مي خواهم از امروز 
خودم باشم« خانم مجري انتقادآمیز است. توئیت يك كاربر در اين 
باره از اين قرار است: »مجري صدا و سیما كه سابقاً چادري بودن و 

اعلام كردن چادر را كنار گذاشتن تا خودشون باشن.«

واكنش ها به جمله »از امروز مي خواهم خودم باشم« خانم مجري

چادر در سيما اجباری نيست، چرا تظاهر كرديد؟!

گلايه رئيس سازمان ميراث فرهنگي از عدم شفافيت در ارز مسافرتي

بانك مركزي فرصت رونق گردشگري را مي سوزاند
    محمد صادقي

در روزهاي�ي كه مقام معظ�م رهبري نيز ب�ر جلوگيري از 
س�فرهاي غيرضروري به خارج از كش�ور تأكيد كرده اند 
و اي�ران به دلي�ل ارزان ب�ودن ب�ه مقصد مناس�بي براي 
گردشگران تبديل شده، ضعف مديريت بانك مركزي اجازه 
استفاده از اين فرصت براي كشور را سد كرده است. در واقع 
نداشتن شفافيت در چگونگي اختصاص ارز مسافرتي، مانع 
برنامه ريزي براي جهت دهي سفرهاي گردشگري به سمت 
سفرهاي داخلي خواهد شد. ضعف مديريت بانك مركزي 
در اين شرايط موضوعي اس�ت كه صداي اعتراض رئيس 
سازمان ميراث فرهنگي و گردشگري را بلند كرده است. 
نبود شفافیت در ارائه ارز مسافرتي و نیز ضعف مديريت براي 
تبديل ارز گردشگران خارجي به كشور دو مسئله اي است كه 
بانك مركزي براي حل آن تمايلي نشان نمي دهد و ادامه اين 
روند به ضرر كشور خواهد بود. علي اصغر مونسان در اين ارتباط 
بار ديگر از عدم شفايت بانك مركزي و نداشتن برنامه مديريت 
منابع ارزي گردشگران ورودي و خروجي، انتقاد كرده و آن را 

باعث از دست رفتن فرصت رونق گردشگري دانسته است. 
مونسان اين بار در حاشیه مراس��م انعقاد تفاهمنامه با وزارت 
كار براي ايجاد 50هزار فرصت شغلي در حوزه گردشگري، به 
خبرنگاران گفت: ما بارها از بانك مركزي درخواس��ت كرديم 
موضوع تبديل ارز و تأمین منابع ارزي براي گردشگران ورودي 
و خروجي س��امان پیدا كن��د و مدتي هم منتظ��ر مانديم اما 

متأسفانه پاسخي در اين زمینه دريافت نكرديم.
 هفته پیش بود كه مونسان در توئیتي خواستار شفافیت بانك 
مركزي در ارائه میزان ارز تخصص يافته به گردشگران شده و 
نوشته بود: »به منظور شفاف سازي و اطلاع عموم مردم از نحوه 
تخصیص ارز مسافرتي، از بانك مركزي درخواست شده است 
كه میزان ارز تخصیص داده شده به مسافران و گردشگران را به 
تفكیك مقصد اعلام كند.«  بانك مركزي اما تمايلي به همكاري 
در اين زمینه نداشته و تا امروز درخواست هاي سازمان میراث 

فرهنگي براي شفافیت را بي پاسخ گذاشته است. 
 ارز مسافرتي در شرايط نوسانات ش��ديد قیمت دلار و يورو، 
باعث سوداگري پرسودي شده اس��ت، به طوري كه برخي از 
افراد صرفاً بر اس��اس تفاوت قیمت ارز در ب��ازار آزاد با قیمت 
ارز دولتي و فروش ارز مس��افرتي در ب��ازار آزاد مي توانند به 
طور رايگان به س��فر خارجي بروند. اين اتفاق در مورد س��فر 
به كشورهاي شرق آسیا بیش��تر به چشم مي خورد، جايي كه 
تورهاي مسافرتي وسیله اي براي تهیه ارز دولتي و فروش آزاد 
آن است. يك فعال حوزه گردشگري كه مديريت يك آژانس 

مس��افرتي را نیز برعهده دارد در اين باره به سايت »چمدان« 
مي گويد: در حال حاضر بیش از 4هزار آژانس مس��افرتي در 
كش��ور وجود دارد كه همه آنها واقعي يا فعال نیستند، برخي 
آژانس ها نیز بدون مجوز فعالیت مي كنند، علاوه بر اينكه میزان 
مسافران خروجي هر آژانس هم متفاوت است، بنابراين براي 
جلوگیري از هر شبهه  اي بايد مشخص شود كه ملاك دادن ارز 

و همچنین مقدار آن به هر آژانس چیست؟
 بحث ارز هاي مربوط به توريسم، تنها مختص ارزهاي اختصاص 
داده شده براي خروج مس��افر از ايران نیست. بخش مهم تر و 
درآمدزا، مربوط به ارزي است كه توريست هاي خارجي با خود 
به ايران مي آورند؛ ارزي كه از زمان دخالت دولت در مس��ئله 
ارز، باعث سرگرداني مس��افران خارجي ش��ده است. رئیس 
سازمان میراث فرهنگي با اش��اره به اينكه وضعیت كنوني ارز 
در صورت برنامه ريزي درست به نفع گردشگري كشور خواهد 
بود، مي گويد: »اين در صورتي است كه برنامه اي جامع، كامل 
و باثبات براي تبديل و تأمین ارز گردشگران تدوين و اجرا شود. 
در غیر اين صورت فرصت پیش آمده براي رونق گردش��گري 

ايران ممكن است به تهديد تبديل شود.«
مونس��ان تأكید كرد: »ش��رايط فعلي نرخ ارز موجب ارزاني 
س��فر به ايران و ارزان ش��دن بسته هاي س��فر گردشگران به 
كشورمان مي شود و اگر از سوي بانك مركزي اقدامي عاجل 
براي س��اماندهي روند تبديل ارز نشود اين فرصت را از دست 
خواهیم داد.« دولت ابتداي سال جاري با بخشنامه اي خريد و 
فروش ارز را به صورت فیزيكي در صرافي ها ممنوع اعلام كرد. 
اين ممنوعیت براي گردش��گراني كه با خود پول نقد به ايران 
مي آوردند باعث دردسر شد. درآمد ناش��ي از ورود گردشگر 
خارجي در كنار توسعه ايرانگردي و توجه گردشگري داخلي 
مي تواند باعث رونق صنعت گردش��گري در ايران شود اما به 
گفته مونسان اين فرصتي است كه در صورت عدم برنامه ريزي 

از دست خواهد رفت.

    دریچه

حكمت 9

چون دنیا ب��ه كس��ی روى آورد، 

نیكی هاى ديگ��ران را به او عاريت 

ده��د و چ��ون از او روى برگرداند 

خوبی هاى او را نیز بربايد.

واكنش يك استاد حوزه به اهانت تهيه كننده سينما  

چون در سينما مريد داري، بايد درباره همه چيز اظهار نظر كني؟!

استاد حوزه هاي علميه و خطيب سرش�ناس كشور با اشاره 
به اهان�ت يكي از تهيه كنندگان س�ينما نس�بت ب�ه روضه 
و روضه خوان�ي گفت: ح�الا در س�ينما مري�د داري يا جاي 
ديگر، آيا بايد درباره همه چيز اين مملكت اظهار نظر كني؟
به گزارش فارس، حجت الاس��لام والمسلمین سیدحسین مؤمني 
در سخناني كه در يكي از مجالس مذهبي شهر اصفهان ايراد شد، با 
اشاره به توهین محمدحسین فرحبخش، تهیه كننده سینماي ايران 
به ساحت روضه و روضه خواني گفت: ما هرچه داريم از روضه است. 
اين كلام امام رضا)ع( اس��ت كه كربلا غم و غصه را تا ابد براي ما به 
ارث گذاشته است و اگر مي خواهي گريه كني، براي امام حسین)ع( 
گريه كن. تو منبر چه كسي رفتي كه گمان مي كنم اصلًا نرفتي. وي 
افزود: روضه مملكت ما را نگه داشته است. به اين تهیه كننده گفتند 
كه فیلمت كمدي اس��ت و تا زماني كه اربعین ابي عبدالله)ع( تمام 
نشود به تو اجازه اكران نمي دهیم، اين آقا لجش در آمده است. اگر 
پدر و مادرت بمیرد تا سالشان مشكي مي پوشي، محاسنت را تا چله 

نمي زني! بله بايد حرمت نگه داش��ت.  اين منبري كشورمان با بیان 
اينكه »افتخار مي كنم روضه خوان هس��تم«، اظهار داش��ت: يا بايد 
درست و حسابي عذرخواهي كند يا بايد دندان اين آدم را شكست. 
اگر توي اين مملكت كسي نیست تو دهن اين آقا بزند، ما اهل بیتي ها 
نمرده ايم. اين اس��تاد حوزه گفت: بنده با تبعیت از استادم به حوزه 
آمدم كه روضه خوان ش��وم. بعد به اين روض��ه و اين جايگاه توهین 
شود؟ بیست و چند س��ال است كه در س��طوح عالي و خارج حوزه 
تدريس مي كنم ولي آن را براي خودم افتخار ندانسته ام. وي افزود: در 
زندگي ام به دو چیز افتخار كردم؛ يكي اينكه روضه خوان اباعبدالله)ع( 
هستم و ديگر اينكه جاروكش حرم حضرت معصومه)س( و خادم اين 
بي بي هستم. حجت الاسلام مؤمني خطاب به فرحبخش ادامه داد: 
اگر تو مريد امامي و از امام داري مايه مي گذاري، برو »صحیفه نور« 
را بخوان يا حداقل بیا پیش اهل بی��ت)ع( زانو بزن تا برايت بگويند. 
بنیانگذار اين نظام مقدس گفته  است: ما هر چه داريم از محرم و صفر 
داريم. امام رضا)ع( مي فرمايد: وقتي محرم مي آمد، كسي پدر من را 
خندان نمي ديد يا محضر امام صادق)ع( زماني كه نام اباعبدالله)ع( 
را مي بردند، اشكشان جاري مي شد. يادآور مي شود محمدحسین 
فرحبخش، تهیه كننده آثاري چون »آس و پ��اس« و »خالتور« در 
اظهارنظري كه پنج شنبه گذشته در قبال عدم اكران فیلم جديدش 
در سینماهاي ش��هرداري منتشر ش��د، روضه خواني را حقه بازي و 
تحجر دانس��ته بود. اين اظهارات او موجب شد تا موج وسیعي علیه 
او در فضاي مجازي و رسانه ها شكل بگیرد، به گونه اي كه او با تهیه 
يك ويدئو، درباره نظرات و عقايد خود توضیح داد؛ در عین حال، در 

بخش هايي از اين ويدئو بر موضع قبلي اش پافشاري كرد.

بازيگر نقش »سلمان فارسي« چه كسي است؟
س�ريال الف ويژه رس�انه ملي هش�تمين پ�روژه داود ميرباقري اس�ت كه 
به گفت�ه مدي�ر تولي�د كار اي�ن روزه�ا مراح�ل پايان�ي ن�گارش خودش 
را س�پري مي كن�د و بع�د از پيش تولي�د، جل�وي دوربي�ن م�ي رود. 
امین عبدالحي با اشاره به صحبت هايي كه پیش از اين داود میرباقري گفته بود تا 
پايان سال 97 »سلمان فارسي« جلوي دوربین مي رود و تا پنج سال ديگر هم آماده 
پخش مي شود، به تسنیم گفت: »سلمان فارسي« قطعاً همچون ديگر سريال هاي 
داود میرباقري از بزرگ ترين تولیدات تلويزيوني به شمار مي رود و از اين جهت به 
سه بخش تقسیم مي شود. بخش اول آن به زادگاه سلمان در ايران و دوران پیش 
از اسلام برمي گردد كه بايد براي ضبط اين بخش شهرك سازي انجام دهیم. وي 
با اشاره به بخش هاي دوم و سوم سريال، اضافه كرد: بخش دوم »سلمان فارسي« 
مربوط به منطقه روم و امپراطوري بیزانس مي شود كه سلمان فارسي مدتي را به 
آنجا مهاجرت كرد و داستان ها و اتفاقات بسیاري را در آنجا شاهد بود. بخش سوم 
هم به دوره ظهور اسلام و حضور سلمان در شهرهاي مكه و مدينه و همراهي او با 

پیامبر اسلام)ص( برمي گردد. 
مديرتولید سريال تلويزيوني »سلمان فارسي« در پاسخ به اين سؤال كه در فضاي 
مجازي مطرح شده نقش سلمان فارس��ي را قرار است شهاب حسیني بازي كند، 
خاطرنشان كرد: هنوز درباره نقش سلمان و حتي بازيگران اصلي كار داود میرباقري 
و مشاورين ايشان به جمع بندي نرسیده اند ولي مطمئناً در گزينه هاي اين نقش 
شهاب حس��یني قرار ندارد. او جزو بازيگران صاحبنام، توانمند و حرفه اي دنیاي 
سینما و تلويزيون است اما خبر مربوط كه به واس��طه گمانه زني ها و رايزني هاي 
رسانه اي به دست آمده، صحت ندارد. جالب است بدانید كه اكثر بازيگران بخش 
میاني يعني مهاجرت سلمان به امپراطوري بیزانس، خارجي و بومي كشورهايي 

همچون ارمنستان، تركیه و مراكش خواهند بود.

    تلویزیون


